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[Landbrugsministeren.] 
rigt henviser til de bemærkninger, der led- 
sager lovforslaget, skal jeg anbefale dette 

« til velvillig behandling i det høje ting. 

Ordføreren tor forslagsstillerne (Erling 
Dinesen): Hermed skal jeg tillade mig for 
folketinget at fremsætte forslag til lov om 
Lønmodtagernes, Garantifond. : 
홢 Baggrunden for lovforslaget er de alvor- 

lige tab, funktionærer og arbejdere ofte har 
været ude for i forbindelse med konkurser, 
betalingsstandsninger eller virksomhedsluk- 
ninger af andre grunde. 1 ! 
; Vi har i de senere år set mange eksempler 

herpå, og det må påregnes, åt strukturæn- 
driúgerne, der foregår i erhvervslivet, og 
andre forhold vil medføre, at disse proble- 
mer bliver større i den kommende tid:. s 

Det forekommer helt urimeligt, at - arbej- 
dere og funktionærer i sådanne situationer 
skål miste tilgodehavender, de har arbejdet 
for eller i bedste fald ventet i meget lang tid, 
før de helt eller delvis kan få udbetalt deres 
løn eller feriegodtgørelse. 

Derfor kan lovforslaget også betragtes 
som en art kollektiv forsikring, som arbejds- 
giverne skal betale et beskedent bidrag til 
for at sikre, at alle arbejdsgiveres forpligtel- 
ser overholdes. * ! 

5 Efter lovforslaget skal samtlige ATP-regi- 
strerede arbejdsgivere årligt betale et bidrag 
på 5 kr. pr. beskæftiget lønmodtager, der er 
fyldt 18 år, men uanset deÌnie begrænsning 
dækkes alle lønmodtagere af garantien. Det 
bestemmes videre, at lønmodtagerne er 
dækket ind, selv om arbejdsgiveren ikke har 
indbetalt sit bidrag. ! 

Lovforslaget indeholder også bestemmel- 
ser om, at arbejdsministeren kan regulere 
bidragets størrelse i forhold til fondens be- 
hov for midler. For at gøre administrationen 
enkel og billig foreslås det, at bidragene ind- 
betales én gang om året gennem arbèjdsmar" 
kedets pillægspensiòn, der i forvej en har re- 
gistreret såvel arbej ds-ai-Veré' som lønmodta- 
gere. ATP overfører herefter midlerne til ga- 
rantifonden, der foreslås administreret' af 
arbejdsministeriet. 

Det årlige beløb, der vil indgå i fonden, 
andrager ca. 8 mill. kr. beregnet på grund- 
lag af et samlet antal ATP-registrerede løn- 
modtagere på ca. 1,7 millioner. f: ; ;; 

Behovet for fondsmidler' vil formentlig 

ikke blive særlig stort, fordi garantifonden 
efter foretagne udbetalinger indtræder i det 
hertil svarende' omfang i lønmodtagernes 
krav mod konkursboet m. v. og således senere 
vil få tilbageført en betydelig del af de udbe- 
talte beløb. 

Jeg skal anbefale lovforslaget til folketin- 
gets velvillige behandling. 

Den eneste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til folketings- 
beslutning angående midlertidigt stop for ud- 
stedelse, at arbejdstilladelse til gæstearbejdere 
[af Finn. Christensen m. f l.]. 

(Forslaget til folketingsbeslutning (nr. I) 
findes i tillæg A, sp. 1269, fremsættelsen i 
tidenden sp. 752). 홢 « . 

> Forslaget sattes til forhandling. 

Arbejdsministeren (Lauge Dahlgaard): I 
sin redegørelse ved folketingets åbning den 
6. oktober nævnte statsministeren, at jeg 
ville give én redegørelse i folketinget, når 
det af mig nedsatte udvalg til behandling af 
udenlandske arbejderes forhold i Danmark 
hår afgivet afsluttende betænkning. Ud- 
valget har netop i dag afsluttet sit arbejde, 
og dets formand har afleveret betænkningen 
til mig. Når den er mangfoldiggjort, vil  jeg 
afgive min redegørelse' i folketinget. Jeg 
regner med, at det kan ske i begyndelsen af 
december måned.  - 

Jeg; skal, derfor i dag stort set holde; mig 
til de: problemer, der har tilknytning til det 
fremsatte forslag om et midlertidigt stop 
for udstedelse af arbejdstilladelser. ; 

I foråret 1969 bemærkede vi en stigning 
i antallet af gæstearbejdere. Selv om stig- 
ningen var ret beskeden Og for hele året i 
fjor blev'mindre end 5.000 mand, måtte vi 
dog forudse, at der kunne blive tale om en 
udvikling som den, der kendes i vore nabo- 
lande. Der har tidligere været perioder med 
stigende antal gæstearbejdere. I årene 1964 

; til 1967 skete der således en 'forøgelse på i 
alt 7.000 personer, hvilket imidlertid ikke 

i gav anledning til mere systematiske over- 
i v e j e i s e r . . . .  : , 1 , 
i Jeg nedsatte derfor i juni i fjòr fremmed- 
àrbejdérudvålgèt med den opgave at be- 

* handle spørgsmålet om de udenlandske ar- 


